

Ibrahim Mohammed Qasem Yahya ALaskari PhD., Student in Dr.Babasaheb Ambedkar Marathwada University-India

ابر اهيم محمد قاسم يحيى العسكري طالب دكتوراه في جامعة دكتور بابا صاحب أمبيدكار ـ الهند

Yemen's ongoing political challenges.

summarized as follows:

EXPLORING THE IMPACT OF COLLECTIVE

Abstract: This study explores the influence of collective memory and emotional narratives on political awareness in Yemen's reunification context. It highlights how historical experiences shape national identity and drive political engagement among Yemenis. The findings underscore the importance of memory in contemporary political discourse, revealing its potential to mobilize communities and influence political actions.

Keywords: Yemen, collective memory, emotional narratives, political awareness, national identity.

الخلاصة: تستكشف هذه الدراسة تأثير الذاكرة الجماعية والسرديات العاطفية على الوعى السياسي في سياق إعادة توحيد اليمن. وتُسلّط الضوء على كيفية تشكيل التجارب التاريخية للهوية الوطنية وتحفيز المشاركة السياسية بين اليمنيين. وتُبرز النتائج أهمية الذاكرة في الخطاب السياسي المعاصر، كاشفةً عن

قدرتها على تعبئة المجتمعات والتأثير على العمل السياسي. المقادمة المعتادية : اليمن، الذاكرة الجماعية، السرديات العاطفية، الوعي السياسي، الهوية الوطنية.

Ravindra R. Shinde Professor & Head Dept of Psychology. Vivekanand Arts, Sardar Dalipsingh Commerce & Science College Affiliated to Dr BAM University Chhatrapati sambhajinagar

د. رافیندرا شیندی

متاذ ورئيس قسم علم النفس. فيفيك كلية سردار داليبسينغ للتجارة والعلوم التابعة لجامعة الدكتور بام تشاتراباتي سامباج

Introduction

تبحث هذه الدراسة في تأثير الذاكرة الجماعية والسرديات العاطفية على This study investigates the impact of collective memory and emotional narratives on political awareness in Yemen, particularly in the context of the country's reunification. By examining how historical experiences shape contemporary political sentiments, the research highlights the role of memory in fostering national identity and political engagement. Understanding these dynamics is crucial for addressing

Results and discussion

The exploration of collective memory and emotional narratives in Yemen's reunification context reveals significant insights into how these factors influence political awareness and identity among the Yemeni population. The findings can be

1. Collective Memory and National Identity:

- Collective memory plays a crucial role in shaping national identity, particularly in regions with a complex historical backdrop like Yemen. The memories of past conflicts, colonialism, and the socialist era in South Yemen are pivotal in framing current political sentiments and aspirations for autonomy or reunification [1].
- In Aden, the former capital of South Yemen, there is a resurgence of nationalist sentiments that draw heavily on collective memories of a distinct southern identity, which is often contrasted with the northern narrative. This has led to calls for secession from the unified state, as many southerners feel marginalized in the current political landscape[1].

2. Emotional Narratives and Political Engagement:

- Emotional narratives, particularly those surrounding loss, trauma, and nostalgia, significantly impact political engagement. The stories shared among communities about past grievances and aspirations for the future foster a sense of solidarity and urgency in political activism
- The emotional weight of these narratives can mobilize individuals and groups, leading to increased participation in political processes, such as protests and advocacy for greater autonomy or independence [2].

3. Impact of Historical Context on Current Politics:

- The historical context of Yemen's reunification in 1990 is critical in understanding contemporary political dynamics. The initial optimism surrounding unification has been overshadowed by subsequent conflicts and perceived failures of the central government to address regional disparities [1].
- The ongoing civil war has further exacerbated divisions, with collective memories of past injustices being invoked to justify current political positions. This has created a fertile ground for the emergence of new political movements that seek to redefine Yemen's national identity based on regional affiliations [2].

4. Role of Media and Communication:

- 🗡 لا يُمكن التقليل من شأن دور الإعلام في تشكيل الذاكرة الجماعية The role of media in shaping collective memory and emotional 🗡 narratives cannot be understated. Social media platforms have become التواصل الاجتماعي vital in disseminating narratives that resonate with the public, allowing for a broader engagement with political issues [3].
- The ability of individuals to share their stories and connect with others who have similar experiences enhances the collective memory and strengthens the emotional narratives that drive political awareness and action [3].

الـوعي السياسـي فـي الـيمن، لا سـيما فـي سـياق إعـادة توحيـد الـبلاد. ومـن خـلال در اســة كيفيــة تــأثير التجــار ب التار يخيــة علــي المشــاعر السياســية المعاصــرة، تُســلّط الدراسة الضوء على دور الذاكرة في تعزيز الهوية الوطنية والمشاركة السياسية. ويُعد فهم هذه الديناميكيات أمرًا بالغ الأهمية لمواجهة التحديات السياسية المستمرة في اليمن. النتائج والمناقشة

المقدمة

يكشف استكشاف الذاكرة الجماعية والسرديات العاطفية في سياق إعادة

توحيد اليمن عن رؤى مهمة حول كيفية تأثير هذه العوامل على الوعي السياسي والهوية لدى الشعب اليمني. ويمكن تلخيص النتائج على النحو التالي:

1. الذاكرة الجماعية والهوية الوطنية:

- ✓ تلعب الذاكرة الجماعية دورًا حاسمًا في تشكيل الهوية الوطنية، لا ســيما فـــي المنـــاطق ذات الخلفيـــة التاريخيـــة المعقـــدة مثـــل الـــيمن. وتُعــــد ذكريات الصرراعات الماضية والاستعمار والعصر الاستراكي في جنوب اليمن محورية في تأطير المشاعر السياسية الحالية والتطلعات نحو الحكم الذاتي أو إعادة التوحيد [1].
- 🗸 في عدن، العاصمة السابقة لجنوب اليمن، تشهد عدن انتعاشًا للمشاعر القومية التي تعتمد بشكل كبير على الذكريات الجماعية لهوية جنوبية مميزة، والتي غالبًا ما تُقارن بالسردية الشمالية. وقد أدى ذلك إلى دعوات للانفصال عن الدولة الموحدة، حيث يشعر العديد من الجنوبيين بالتهميش في المشهد السياسي الحالي [1].

2. السرديات العاطفية والمشاركة السياسية:

- ◄ تـؤثر السرديات العاطفية، لا سيما تلك المتعلقة بالخسارة والصدمة والحنين إلى الماضي، بشكل كبير على المشاركة السياسية. تُعزز القصص التي تتداولها المجتمعات حول مظالم الماضي وتطلعاته المستقبلية شعورًا بالتضامن والإلحاح في النشاط السياسي [2].
- ◄ يمكن للثقل العاطفي لهذه الروايات أن يحشد الأَفراد والجماعات، مما يـؤدي إلــ زيـادة المشاركة فـى العمليات السياسية، مثل الاحتجاجات والدعوة إلى مزيد من الحكم الذاتي أو الاستقلال [2].

3. تأثير السياق التاريخي على السياسة الحالية:

- ◄ يُعد السياق التاريخي لإعادة توحيد اليمن عام 1990 بالغ الأهمية لفهم الديناميكيات السياسية المعاصرة. وقد طغت الصراعات اللاحقة وإخفاقات الحكومة المركزية الملحوظة في معالجة التفاوتات الإقليمية على التفاؤل الأولى المحيط بالوحدة [1].
- أدت الحرب الأهلية المستمرة إلى تفاقم الانقسامات، مع التذرع بذكريات جماعية عن مظالم الماضي لتبرير المواقف السياسية الحالية. وقد خلق هذا أرضية خصية لظهور حركات سياسية جديدة تسعى إلى إعدادة تعريف الهوية الوطنية لليمن على أسساس الانتماءات الإقليمية [2].

4. دور الإعلام والاتصال:

- ، درات المالفد ته فقر أم ددت من حيويــة فــي نشــر الســرديات التــي تلقــي صــدي لــدي الجمهــور، ممــا يسـ بتفاعل أوسع مع القضايا السياسية [3].
- إن قدرة الأفراد على مشاركة قصصهم والتواصل مع آخرين م لديهم تجارب مماثلة تُعزز الذاكرة الجماعية وتُعزز السرديات العاطفية التي تُحرك الوعي والفعل السياسي [3].

The interplay between collective memory and emotional narratives significantly influences political awareness in Yemen, particularly in the context of its reunification. Understanding these dynamics is essential for addressing the ongoing political challenges and fostering a more inclusive national dialogue.

Conclusion

بؤثر التفاعل بين الداكرة الجماعية والسرديات العاطفية بشكل كبير على الوعي السياسي في اليمن، لا سيما في سياق إعادة توحيده. يُعد فهم هذه الديناميكيات أمرًا أساسيًا لمو اجهة التحديات السياسية المستمرة و تعزيز حوار وطني أكثر شمولًا.

Питература المراجع والمصادر

1. (PDF) From Collective Memory Nationalism: Historical Remembrance in Aden [Electronic resources: resources] access https://www.academia.edu/6907223/From_Collective_Memory_to_Nationalism_Historical_Remembrance_in_Aden - date resources: 01.01.2025.

2. Maram Abdulkader. The forgotten war: Yemen and human security. Journal of Global Faultlines. 2023. Vol. 10(1):43-57. DOI: 10.13169/jglobfaul.10.1.0043.

3. HRW (2021) "Refugees, asylum seekers, migrants and internally displaced persons". Available at: www.hrw.org/legacy/campaigns/race/refugeepresskit.html [Accessed 3 August 2021]